
درس هایی از ال کلاسیکوی دیوانه وار

خ حســـابی/در فینـــال دیوانـــه وار جـــام حذفی  فـــر
اســـپانیا، بارســـلونا بـــا پیـــروزی ۳-۲ بر رئـــال مادرید، 
تـــاج قهرمانـــی را از آن خـــود کـــرد. هانســـی فلیـــک 
ســـرمربی آلمانی بارســـا که در شـــش فینال قبلی در 
رقابت هـــای مختلف بازنده نشـــده بود، ایـــن بار هم 
رکـــوردش را حفـــظ و قهرمانی جام حذفی اســـپانیا را 
بـــه افتخاراتـــش اضافه کرد. ایـــن بازی حـــاوی نکات 
قابـــل تأملی از فوتبـــال روز دنیـــا بود. اعتمـــاد و اتکا 
بـــه جوانـــان مهم ترین درســـی اســـت کـــه البتـــه در 
فوتبال مـــدرن به مســـأله ای عادی تبدیل شـــده و در 
ال کلاســـیکو نیز بار دیگر به وضوح دیده شـــد. لامین 
یامال در 17 ســـالگی به یک فوق ســـتاره تبدیل شده 
و در خط دفاعی بارســـلونا کوبارســـی 18 ساله جولان 
می دهـــد. اکثر ســـتاره های دو تیـــم نیـــز در میانگین 
ســـنی ۲۳ تـــا ۲7 قـــرار داشـــتند و شـــاید فقـــط لوکا 
مودریـــچ ۳9 ســـاله میانگین ســـن ایـــن بـــازی را بالا 
برده بـــود که البتـــه اشـــتباه او نیز منجر به شکســـت 
خـــوردن رئال شـــد. بـــازی دادن به جوانـــان، نکته ای 
اســـت که در فوتبـــال ایران بـــه ندرت مربیـــان اقدام 
بـــه آن می کنند و اصـــولاً بازیکنانی در رده ســـنی 17 و 
18 ســـال از نظر مربیـــان فوتبال ایـــران نمی توانند در 
میادیـــن بزرگی مثل لیـــگ برتر به میـــدان بروند چرا 
که بـــه قول بســـیاری از مربیـــان ایرانـــی »نتیجه برای 
باتجربـــه هاســـت«، تفکـــری پوســـیده و فرســـوده که 
باعث شـــده بازیکنانی در ســـن ۲۳ ، ۲4 و ۲5 سالگی 
همچنان جوان به حســـاب بیایند و بـــا محافظه کاری 
و ریســـک فرصت بازی به آنها برســـد. فوتبال مدرن و 
روز جهان، آن چیزی اســـت که در ال کلاســـیکو دیده 
شـــد، جســـورانه، تاکتیکی، هجومی و با اعتماد کامل 
به نیـــرو و طراوت جوانـــی. دو تیم ۲1 اردیبهشـــت در 
ورزشـــگاه المپیـــک بارســـلونا به مصاف هـــم می روند 
کـــه این بازی می توانـــد قهرمان لالیـــگا را تعیین کند، 
جایی که بارســـلونا با 76 امتیاز صدرنشـــین اســـت و 
رئـــال با 7۲ امتیـــاز در رتبه دوم قـــرار دارد و فقط پنج 

بازی تـــا پایان فصـــل باقی مانده اســـت.

نگاه
همسرم نقش بسیار مهمی در زندگی ام داشته است

دریایی: به دنبال سهمیه جهانی هستم

 

پریسا غفاری

خبر نگار

گپ

جـــام جهانـــی ســـاندا ۲۰۲5 در چین با مـــدال طلای 
صدیقـــه دریایـــی در وزن 65 کیلوگرم بـــرای تیم ملی 
زنان ایران آغاز شـــد. او که یکی از ســـه بانوی ووشوکار 
مدال آور کشـــورمان بود، ابتدا نماینده برمودا و سپس 
اســـترالیا را نـــاک اوت کرد تـــا طلای جام جهانـــی را به 
گردن بینـــدازد. دریایی از ســـال 1۳88 عضو تیم ملی 
بوده و آخرین مدالش را در ســـال 1۳95 به دست آورد، 
جایـــی که بـــرای حضور در مســـابقات جـــام جهانی و 

قهرمانی آســـیا به چین تایپه ســـفر کرده بود.

با ایـــن حـــال دریایـــی پـــس از ســـال ها اســـتمرار در 
ووشـــو، توانســـته بار دیگر به اوج بازگردد. موفقیت در 
مسابقات قهرمانی آسیا ۲۰۲4 ماکائو و طلای مسابقات 
کســـب ســـهمیه جام جهانی در چین، حاکی از اراده 
این مازنـــی مبارز بوده اســـت. صدیقه دریایـــی درباره 
مدالـــش در جـــام جهانـــی ســـاندا می گوید:»آمـــاده 
شـــدن برای این رقابت، حاصل 4 دوره اردو، تمرینات 
پرفشـــار زیر نظر اســـتاد الهه منصوریان و برنامه ریزی 
دقیقـــی بود کـــه فدراســـیون داشـــت.«او در ادامه نیز 
بیان می کنـــد:»در این مســـابقات بیش از ۲5 کشـــور 
از سراســـر جهان شرکت داشـــتند. نفرات اول تا سوم 
مســـابقات جهانـــی آمریـــکا، ســـهمیه ایـــن رقابت ها 
را گرفته بودند. ســـطح مســـابقات بســـیار بـــالا بود و 

رقابت هـــا در فضایی کامـــلاً حرفه ای برگزار شـــد.«
زندگـــی صدیقه دریایی ۳۳ ســـاله با ووشـــو درآمیخته 
اســـت. او یـــک مربی ســـازنده در آمل اســـت و همراه 

همسرش باشـــگاه تخصصی ووشـــو را اداره می کنند و 
خود نیز کارمند ســـازمان فرهنگی-ورزشـــی شهرداری 
آمل اســـت. از نـــکات جالب زندگی مشـــترک صدیقه 
دریایـــی و همســـرش این اســـت که همســـر او مربی 
سابقش بوده است. دریایی عنوان می کند:»همسرم 
نقش بسیار مهمی در زندگی ام داشته است، حالا هم 
با هم تمرین می کنیم. شـــاید اگر او نبود در بســـیاری 
از اتفاقات، کـــم می آوردم. او به من انگیـــزه و امید داد 

و قدردان او هســـتم.«
نســـل جدید ووشـــو پا جای پای بزرگ ترها می گذارند. 
با گـــذر از ســـال ها، شـــاهد ظهور نســـل جدیـــدی از 
دختـــران مبارز خواهیـــم بود که برای رشـــد، به امثال 
صدیقه دریایی و خواهـــران منصوریان نگاه می کنند. 
صدیقه دریایی در این بـــاره می گوید:»در بین دختران 
جوان مان، نفرات مســـتعد و بســـیار پرتلاشی داریم. 
با پشـــتکاری کـــه از آنهـــا می بینـــم، می تواننـــد آینده 

درخشـــانی داشته باشـــند، البته اگر غرور گریبان آنها 
را نگیرد. نســـل من و خواهران منصوریـــان دارای این 
ویژگی بودنـــد که مـــدال و موفقیت، تأثیـــری در نوع 
نگرش و تفکرات شـــان نداشـــت و از غرور دور بودند. 
از صمیـــم قلب امیـــدوارم جوانان ووشـــو هـــم با این 
روش فکری، رشـــد و به ورزش کشـــور خدمت کنند.«
طلایـــی جام جهانـــی بـــه برنامه های آینـــده و اهداف 
شـــخصی خود نیـــز اشـــاره می کنـــد:»در شـــهریورماه 
مســـابقات جهانـــی برزیـــل را پیـــش  رو داریـــم که از 

اهمیـــت ویژه ای برخـــوردار اســـت. همچنیـــن اوایل 
خردادماه مســـابقات انتخابـــی درون اردویی تیم ملی 
انجـــام می شـــود کـــه از میـــان 7 وزن، تنهـــا ۳ وزن به 
مسابقات جهانی اعزام می شـــوند و تلاش دارم با ارائه 
بهترین عملکرد، یکی از این ســـهمیه ها را به دســـت 
آورم.«دریایی همچنین از نقش الهه منصوریان در تیم 
ملـــی تمجید کرد و گفـــت که این قهرمان ســـابق تیم 
ملـــی در نقش مربی، جانانه برای تیم وقت گذاشـــت 

و دلســـوزانه زحمت کشید.
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مرحلـــه  ر  د ل  ســـتقلا ا / ی ود جیر حامـــد 
یک چهـــارم نهایی جـــام حذفی، بـــا گل رامین 
رضاییان که از روی نقطه پنالتی زده شـــد، برابر 
پیـــکان به پیـــروزی یک بـــر صفر رســـید تا هم 
به مرحلـــه نیمه نهایـــی این رقابت هـــا صعود 
کنـــد و هـــم طلســـم نبردن هایـــش پـــس از 9 
بازی شکســـته شـــود. بردی کـــه در اولین بازی 
آبی ها بـــا هدایت مجتبـــی جباری به دســـت 
آمـــد تا او شـــروعی امیدوارکننده در اســـتقلال 

داشـــته باشد.
مهدی پاشـــازاده، کاپیتان پیشـــین اســـتقلال در 
دهـــه 8۰، درباره این بازی و شـــرایط آبی پوشـــان 
پایتخـــت بـــه »ایـــران« گفـــت: »اســـتقلال کـــه 
در شـــرایط عـــادی و معمولـــی قـــرار نـــدارد امـــا 
خوشـــبختانه توانســـت بـــا اعتمادی کـــه به یک 
مربی جـــوان و خودی شـــد، به پیروزی برســـد و 
نشـــان داده شـــد که می توانیم روی داشـــته های 
خودمان ســـرمایه گذاری و هواداران مان را شـــاد 

» . کنیم
او درباره تفاوت اســـتقلال تحـــت هدایت جباری 
با دیگر بازی های اســـتقلال در ایـــن فصل عنوان 
کـــرد: »با یـــک بازی کـــه نمی تـــوان نظـــر داد. ما 
باید ســـاختارهای آینده مان را بچینیم. متأسفانه 
فوتبـــال ما مدتی اســـت کـــه تحت تأثیـــر فضای 
مجـــازی قـــرار گرفتـــه و ایـــن نشـــان می دهد که 
کارمـــان ایراد دارد. مـــن قبل از اینکه اســـتقلال، 
موســـیمانه را بیـــاورد، گفتم ایـــن کار را نکنید چرا 
که او تنها نمی آید و چند دســـتیار می آورد. ضمن 
اینکـــه ما فصـــل را از دســـت داده ایـــم ولی گوش 
ندادند. با دو میلیون دلاری که با او قرارداد بســـته 
شـــد، می توانســـتند پنج- شـــش بازیکن جوان و 
آینده دار جـــذب کنند. مثـــل کاری که بارســـلونا 
انجـــام داد و می بینیم کـــه دارد نتیجـــه می گیرد 
ولی ما فقـــط نفـــرات را عوض می کنیـــم و چون 
فلســـفه باشـــگاه را نمی داننـــد و برنامـــه ای برای 
چهار، پنج ســـال آینـــده ندارند، ایـــن وضعیت به 

وجـــود می آید.«
این مربی و کارشناس فوتبال، درباره تغییراتی که 
جباری در این بـــازی برای بهبود اســـتقلال و رفع 
نقاط ضعف به وجود آورده بود، یادآور شـــد: »من 
فکر می کنم در این چند روز بیشـــتر روی برطرف 
کردن ضعـــف نقاط دفاعی اســـتقلال کار شـــده 
بود. البته با یک بـــازی نمی توان تحلیل خاصی از 
تغییرات داد. در این بازی هم اســـتقلال از سمت 
راســـت حمله می کـــرد و ماشـــاریپوف جایش را 
تغییر مـــی داد. اســـتقلال در بازی هـــای قبل هم 
شـــانس گلزنـــی زیـــادی داشـــت ولـــی مهم ترین 
کار ایـــن بـــود کـــه آنها بایـــد یک تیم و یکدســـت 
می شـــدند کـــه در بازی با پیـــکان این طور شـــد. 
باید فردی بالای ســـر تیم باشـــد که فلان بازیکن 
حســـاب ببرد که چه کاری را بکند یا نه، چه ببرند 
یـــا ببازند و فکر می کنم این تغییـــرات، چیزهایی 

بود که به اســـتقلال در این بـــازی نظم داد.«
پاشـــازاده درباره اینکه با حذف شـــدن سپاهان، 

شانس قهرمانی اســـتقلال در جام حذفی بیشتر 
شـــده یا نه، چنیـــن نظـــر داد: »قطعـــاً روی کاغذ 
بیشـــتر شـــده ولی روی کاغـــذ جـــام نمی دهند. 
صنعـــت نفـــت، تیـــم خوبـــی اســـت کـــه اصـــلاً 
نمی توان آن را دســـت کم گرفت. ملوان و گل گهر 
هم تیم های بســـیار خوبی هستند و برای همین 
نمی توان کار را برای اســـتقلال تمام شده دانست 
و فکـــر کنیم که با حذف شـــدن ســـپاهان، جام 
را گرفته ایـــم.«او دربـــاره آینـــده جباری و رشـــد او 
در دنیـــای مربیگری هـــم صحبت کـــرد: »حتماً 
می توان امیدوار بود. مگـــر بقیه چه کار کرده اند؟ 
من بـــا مربیـــان خارجـــی ســـال های زیـــادی کار 
کـــرده ام. آنهـــا معجـــزه نمی کنند. یـــک زمانی ما 
از اینترنـــت دور بودیم ولی حالا مرزها شکســـته 
شـــده و ما مربیان جوانی داریم کـــه می توانند به 
موفقیت برســـند. این همه مربـــی خارجی آمد. 
دســـتاوردش چه بود؟ هیچ. پس باید به مربیان 

خودمان اعتمـــاد کنیم.«

باید فردی بالای سر تیم باشد که فلان بازیکن حساب ببرد!

پاشازاده: استقلال نظم داشت و یکدست شد


